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گروه اقتصادی - قصه پر غصه 
صنعت خودروســازی کشور هر روز 
برگ تازه ای از خود نشان می دهد؛ در 
آخرین تحولات رخ داده در این حوزه 
باید به بالا گرفتن مجادله بین سازمان 
بورس و اوراق بهادار و شورای رقابت 
در مورد نحوه عرضه خودرو اشــاره 
کرد. مجادله ای کــه تقریباً هر روز در 
رسانه های کشور خودنمایی می کرد و 
هر کــدام از طرفین قاطعانه بر مواضع 

خود تاکید می کردند.
با گذشــت تقریباً یک ماه از این 

جریانات، شورای رقابت که طی یک 
دهه گذشــته با رفت و برگشت های 
متوالی در صنعت خودروســازی نام 
نیکــی در این حــوزه از خود بر جای 
نگذاشــته است، با انتشــار اطلاعیه و 
در نهایــت دســتورالعملی که دیروز 
رسانه ای شد، اعلام کرد که طبق قانون 
و وظیفــه ای که دارد بــازار خودروی 
کشــور را انحصاری تشخیص داده و 
بنابراین از این پس مانند گذشــته در 
حوزه قیمت گذاری و عرضه خودرو 

اعمال نظر خواهد کرد.

در همیــن رابطــه پیگیری ها از 
شــورای رقابت حکایت از آن داشت 
کــه قیمت خودرو بــر مبنای ضوابط 
قیمت گــذاری هیأت تثبیت و تنظیم 
قیمت های ســازمان حمایت مصرف 
کننده و تولیدکننــده اصلاح خواهد 
شــد تا زیان خودروساز از این طریق 

جبران شود.
نکته مهــم دیگر آنکه با توجه به 
انحصاری بودن بــازار خودرو، تمام 
خودروهــا اعم از وارداتی، مونتاژی و 
تولید داخل در سامانه به فروش خواهد 

رســید که در ابتدای مسیر، عرضه از 
طریق قرعه کشی و به مرور و با افزایش 
عرضــه و تنظیم بازار، عرضه همچون 
ســالهای گذشته به صورت عادی و از 
طریق ســایت خودروسازان فروخته 

خواهد شد. 
این در حالیست که شورای عالی 
بــورس در واکنش به دســتورالعمل 
شورای رقابت، همچون روزهای قبل 
بــر عرضه همه محصولات در بورس 
تاکید و اعلام کرده اســت که روز سه 
شــنبه احتمالاً به ایــن موضوع ورود 

خواهد کرد.
چراغ سبز وزارت صمت به 

بازگشت شورای رقابت
فارغ از شورای رقابت و سازمان 
بورس، باید به نقش وزارت صمت نیز 
به عنوان متولی اصلی خودروســازی 
در کشــور اشاره کرد چراکه با کنار هم 
گذاشــتن تکه های پازل مشخص بود 
کــه وزارت صمت موافق بازگشــت 
شورای رقابت به صنعت خودروسازی 
به منظور افزایش قیمت اســت اما طی 
هفته های گذشــته بدون اشاره به این 
موضــوع همچنان بر تــداوم عرضه 

خودرو در بورس تاکید می کرد.

در توضیح بیشتر باید اشاره شود 
که قیمت خودرو که آخرین بار حدود 
۱۴ ماه پیش یعنی آذر سال گذشته با دور 
زدن شــورای رقابت و با مصوبه ستاد 
تنظیم بازار تغییــر کرده بود، این بار با 
نظارت و دخالت شــورای رقابت و بر 
مبنای ضوابط سازمان حمایت افزایش 

خواهد یافت.
بنابرایــن همین تغییــر قیمت 
کارخانــه ای تمــام خودروها، تمایل 
وزارت صمت به بازگشــت شورای 
رقابــت را تقویت کــرد چراکه تنها ۷ 
درصــد از خودروها در بورس عرضه 
می شدند و فقط قیمت همین ۷ درصد 
بر اســاس ضوابط بورس تغییر کرده 
بود و مابقی خودروها همچنان با همان 
قیمت آذر سال ۱۴۰۰ عرضه می شدند 
بنابراین استفاده از فرمول بورس برای 
افزایــش قیمت خودرو به نوعی به بن 

بست خورده بود.
بر همین اســاس به نظر می رسد 
وزارت صمــت که تمایلی نداشــت 
افزایــش قیمت خودرو به اســم این 
نهاد تمام شود برای بازگشت شورای 
رقابت به صنعت خودروسازی چراغ 

سبز نشان داد.

البتــه مســئولان وزارت صمت 
همچنان بر تــداوم عرضه خودرو در 
بورس تاکید دارند اما با توجه به اینکه از 
پاییز امسال در جریان برگزاری جلسات 
خودرویی شــورای رقابت بودند و در 
کارگروه خودروی این شورا نیز حداقل 
دو نماینــده )معاون حمل و نقل وزیر 
صمت و رئیس سازمان حمایت( دارند 
و طی این مدت هیچ اظهارنظر خاصی 
در ایــن مورد نکرده انــد و در نهایت 
دستورالعمل تنظیم قیمت خودرو در 
همین جلساتی که نمایندگان وزارت 
صمــت حضور داشــتند رأی آورد و 
تصویب شد، می توان گفت که وزارت 
صمت موافق بازگشت شورای رقابت 
برای افزایش قیمت خودروها البته به 

صورت چراغ خاموش بوده است.
مصطفی طاهری رئیس کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس نیز چندی پیش 
به این موضوع اشاره و گفته بود که »نظر 
وزیر صمت این است که قیمت گذاری 
به شورای رقابت واگذار شود و شورای 
رقابت مجدد به قیمت گذاری خودرو 

ورود کند.«
مجلس کجای بازی است؟

نکته دیگــر آنکــه نمایندگان 

مجلس شــورای اسلامی از حدود سه 
ســال پیش به دنبال عرضه خودرو در 
بورس بودند و نتوانســتند به صورت 
قانونی این رویه را پیاده ســازی کنند، 
تاکیــد دارند که مجلــس همچنان به 
دنبال تنظیم شــیوه ای قاعده مند برای 
عرضه خودرو در بورس اســت. روح 
الله ایزدخــواه نماینــده ناظر مجلس 
در شــورای رقابت و عضو کمیسیون 
صنایــع و معادن مجلس در این رابطه 
به مهر گفت: شورای رقابت طبق ماده 
۶۱ قانون اجرای اصل سیاست های ۴۴ 
اختیار دارد هر رویه ای را که تشخیص 
دهد ضد رقابت اســت متوقف کند. 
بنابراین شــورای عالی بورس قانون 
گذار نیست و نمی توان فراتر از قانون 

مجلس عمل کند. 
وی افزود: در مجلس معتقدیم که 
قانون اصل ۴۴ و اختیاری که شــورای 
رقابت در ایــن خصوص دارد فقط با 
قانون دیگری که در مجلس تصویب 
شــود می تواند تغییر کند در غیر این 
صــورت باید اعمال شــود. لذا برای 
تنظیم عرضه خــودرو در بورس نیاز 
به قانون جدیــد در مجلس داریم در 
غیــر این صورت اگر این قانون جدید 
نباشــد، شــورای رقابت باید نسبت 
به تنظیم گری قیمــت اقدام کند. اگر 
بخواهیم به چیزی غیر از این عمل کنیم 
بایــد قانون را در مجلس تغییر دهیم و 
نکته این است که شورای عالی بورس 
قانون گذار نیست و نمی تواند مصوبه 

مجلس را تغییر دهد.
به گفته ایزدخواه، فقط شــورای 
هماهنگی ســرا قــوا می تواند قانون 
مجلس را تغییر دهد که آن هم به مدت 

یک سال است که این کار را هم پارسال 
انجام دادند و شورای رقابت را خلأ ید 
و اجرای قانون را متوقف کردند و این 
یک ســال تمام شده و بعد از این دیگر 
کســی نمی تواند مانع از تنظیم قیمت 

توسط شورای رقابت شود.
وی تاکید کرد: یا باید خود شورای 
رقابت طبق قانونی که دارد دستورالعمل 
جدیدی بــرای تنظیم قیمت دهد و یا 
اینکه قانون دیگری در مجلس تصویب 

شود که قانون فعلی را تعدیل کند.
ایزدخواه گفت: در مجلس پیگیر 
پیاده سازی شیوه قاعده مند و هدفمند 
عرضه خودرو در بورس هســتیم زیرا 
شیوه فعلی بی قاعده بوده و آن را قبول 
نداریــم. در واقع عرضه فعلی خودرو 
در بورس رانــت طرف خریدار را که 
قبلًا در شــیوه قیمت گذاری دستوری 
صــورت می گرفت بــه رانت طرف 
عرضــه تبدیل کرده اســت. صنعت 
خودروســازی ایــران متولیان زیادی 
اعم از وزارت صمت، شورای رقابت، 
ســازمان حمایت، ســازمان بورس، 
مجلس و شورای هماهنگی سران قوا 
دارد که هر بار هر کدام از این نهادها با 
تصمیمات خود مرزهای جدیدی برای 
این صنعت تعریف می کنند. با این حال 
این بار به نظر می رســد پس از افزایش 
قیمــتِ کارخانه ای خودرو توســط 
شــورای رقابت و بازگشت به سیستم 
قرعه کشــی و شاید در ادامه فروش از 
طریق ســایت خودروسازان، مجلس 
نیز نســبت به قانونمند کردن فروش 
خودرو از طریق بورس کالا اقدام کند 
و غائلــه نحوه فروش خودرو بالاخره 

خاتمه یابد.

موافقت چراغ خاموش صمت 
با بازگشت شورای رقابت!

آخرین بار قیمت کارخانه ای خودرو آذر پارسال افزایش یافته بود بنابراین وزارت صمت که نمی خواست متهم گرانی خودرو 
شناخته شود به صورت چراغ خاموش از ماه ها پیش موافق بازگشت شورای رقابت شده بود.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان  
توســعه تجارت ایران با اعلام اجرایی 
شدن توافقنامه تجارت آزاد با اوراسیا از 
اواخر تابستان سال آینده گفت: تعرفه 
۹۰ درصــد از کالاهــای ایرانی صفر 

خواهد شد.
علیرضا پیمان پاک در نشســت 
خبری اظهار کرد: طی یک سال گذشته 
چنــد مــورد را در خصوص تجارت 
آزاد و تعرفه ترجیحی اولویت گذاری 
کردیــم که یکی از مهم ترین آنها فعال 
سازی تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا بود که تعرفه بالغ بر ۹۰ درصد 
کالاهای صادراتی ایران صفر خواهد 
شد. رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایــران افزود: این توافقنامه از نظر فنی 
نهایی شــد و از اواخر تابســتان سال 
آینده اجرایی خواهد شد. وی ادامه داد: 
حجم تجارت بازار اوراسیا ۷۰۰ میلیارد 
دلار اســت و با توجه به اینکه چین و 
ترکیه به عنوان رقبای ایران تجارت ازاد 
با اوراسیا ندارند، فرصت بسیار مناسبی 

برای حوزه تجارت ایران خواهد بود.
پیمان پاک گفت: همچنین تعرفه 
ترجیحی با اندونزی نهایی شد و طی 
ســفر وزیر صمت به این کشور امضا 
خواهد شــد. وی افزود: بخشــی از 
محدودیت هــای تجارت ترجیحی با 
پاکســتان که از قبل داشتیم اما متوقف 
شــده بود را بررسی کردیم و در حال 

رفع هستیم.
معــاون وزیر صمت اضافه کرد: 

همچنیــن تجارت آزاد بــا ونزوئلا و 
غرب آفریقا از دیگر فعالیت های ما در 
حوزه کاهــش نرخ عوارض کالاهای 

ایرانی است.
وی گفــت: مهم تریــن نکتــه 
در برقــراری تجــارت آزاد یا تعرفه 
ترجیحــی مکمل بودن اقتصاد ما با آن 
کشورهاست. بر همین اساس با برخی 
از کشوها که از قبل این موافقتنامه ها را 
با آنها داشتیم یا لغو کردیم یا موافقتنامه 

را در دست اصلاح قرار دادیم.
پیمان پــاک بــه توافقنامه های 
صادرات کالای ایرانی نیز اشاره کرد و 
افزود: به عنوان نمونه در حوزه آبزیان 
توافقنامه های خوبی داشــتیم که رشد 
۳۰۰ درصــدی صادرات به روســیه 
داشــته ایم. وی گفت: حوزه برند یک 
حوزه بزرگ است که یک مقدار مورد 
غفلت واقع شده بود بنابراین با تشکیل 
یک کمیته ای در حوزه برند حلال نیز 
کارهــای اولیه را انجــام داده ایم. باید 
توجه شــود که بالا هزار میلیارد دلار 
گــردش مالی صنعت حلال اســت. 
پیمــان پاک همچنین اظهار کرد: ما در 
این دولت ممنوعیــت صادراتی البته 
به جــز در حوزه دام نداشــتیم. ما از 
عوارض صادراتــی برای تنظیم بازار 
استفاده می کنیم و به دنبال ممنوعیت 
صادرات نیستیم. البته تا زمانی که تفکر 
این باشــد که مــازاد تولید باید صادر 
شــود همچنان مشکل در تنظیم بازار 
داخل و خارج خواهیم داشــت و باید 

این تفکر را عوض کنیم. معاون وزیر 
صمت به حوزه لجستیک اشاره کرد و 
گفــت: در بخش حمل و نقل دریایی 
مشــکل جدی داریم و در دریای خزر 
با کمبود نــاوگان حمل و نقل مواجه 
هستیم. باید خطوط منظم را فعال کنیم. 
وی افزود: البته مــا فعالیت هایمان را 
منوط به همکاری با بنگاه های دولتی 
نکرده ایم بلکه با استفاده از تسهیلات 
بخــش خصوصی را درگیــر کرده و 
در دریــای خزر با همکاری بانک ها و 
سازمان بنادر کشی اضافه کردیم. وی 
اضافه کرد: همچنین صندوق ضمانت 
صادرات با بیش از ۱۰ کشــور مقصد 
قرارداد تعهدآور امضــا کرده و بر آن 
اساس با تاییدیه صندوق کشور مقصد 
از تاجــر خارجی می گیرد بیمه نامه و 
ضمانــت نامه بــرای کالای ایرانی و 
بالعکس صادر می کند. بنابراین ریسک 
صندوق کاهش و گستره فعالیت های 
صندوق افزایش یافته است. پیمان پاک 
در مورد میزان صادرات غیرنفتی گفت: 
۴۵.۳ میلیــارد دلار صادرات غیرنفتی 
در ۱۰ ماه اول ســال داشــتیم که رشد 
۱۸ درصــدی ارزش و ۳ درصدی در 
وزن داشته است. وی افزود: در حوزه 
پتروشــیمی و محصولات مشتقات 

نفتی ۳۶ درصد رشد داشتیم. همچنین 
در حــوزه معدن و صنایــع معدنی ۵ 
درصــد کاهش ارزش امــا ۵ درصد 
افزایش وزن داشتیم که ناشی از کاهش 

قیمتها در حوزه بین الملل بوده است.
معــاون وزیر صمــت ادامه داد: 
۱۵ درصــد رشــد ارزش و ۳ درصد 
کاهــش وزن در بخــش صنعــت 
داشــتیم. همچنین در حوزه صادرات 
محصولات کشاورزی نیز ۱۴ درصد 

کاهش ارزش و وزن داشتیم.
وی بــا تاکید بر اینکــه این آمار 
بالاترین رکورد تجاری کشــور بوده 
اســت، بیان کرد: تا پایان امسال به ۵۲ 
میلیارد دلار صادرات غیرنفتی دست 
خواهیم یافت که برای نخستین بار رقم 
زده خواهد شد. پیمان پاک تاکید کرد: با 
وجود مشکلات فراوان مانند آزادسازی 
نرخ ارز، حذف ارز ترجیحی، معضل 
کمبــود انرژی و قطعــی برق صنایع، 
جنگ سوریه و اوکراین، کاهش قیمت 
محصولات فلزی و اخلال در ســفر 
هیات های تجاری به دنبال اغتشاشات 
ماه هــای اخیر، صــادرات غیرنفتی با 
همراهــی تجار و فعــالان اقتصادی 
پیشرفت داشت و آمارها امیدوارکننده 
بودند. وی در مورد بازار آفریقا گفت: 

از ۳۰ مرکز تجاری که ۸ مرکز در حوزه 
آفریقا راه اندازی شده است و ۳ رایزن 

بازرگانی به قاره آفریقا اعزام کردیم.
پیمان پــاک تصریح کــرد: در 
دوره های قبل نسبت به بازارهای بکر 
بی توجهی شد و ما سعی داریم در این 
حوزه ها وارد شــویم؛ به عنوان نمونه 
صــادرات فنی و مهندســی به آفریقا 
۶۰۰ درصــد افزایــش یافت. به گفته 
وی، تجارت با آفریقا تا پایان ســال به 
۱.۲ میلیارد دلار خواهد رســید که ۹۵ 
درصد این رقم مربــوط به صادرات 
کالاهای ایرانی می شود. رئیس سازمان 
توسعه تجارت ایران در مورد برگشت 
ارز گفت: ســال گذشته که فاصله بین 
نرخ ارز نیما و بازار آزاد زیاد نبود، طبق 
اعلام بانک مرکزی بیش از ۸۰ درصد 
ارز صادراتی به کشــور بازگشت. وی 
افزود: جلســات کارگروه اقدام ارزی 
بــه صورت هفتگی برگزار می شــود 
اما نظر مدیریــت قبلی بانک مرکزی 
ایــن بود کــه این کارگــروه به بانک 
مرکزی منتقل شود که منتقل هم شد. 
پیمان پاک با تاکید بر اینکه ما به دنبال 
تسهیل بازگشت ارز هستیم، گفت: ما 
نمی توانیم پیمان سپاری را برداریم اما 
باید فرایند را تســهیل کنیم؛ به عنوان 

نمونه با کمــک بانک های تجاری در 
تلاش هســتیم که ارز در خارج به این 
بانک ها منتقل شود و بانک ها ارز را به 
کشــور برگردانند. وی در مورد روابط 
بانکی ایران و روسیه اظهار کرد: سیستم 
بانکی دو کشور برقرار نبود، میربیزینس 
بانک را داشتیم اما پیامرسان فعال نبود. 
با فعالسازی این پیامرسان، بانک های 
تجاری ما می توانند دســتور پرداخت 
بدهند. پیمــان پاک افزود: همچنین با 
پیامرسان می توانیم نسبت به گشایش 
ال سی اقدام کنیم و با کشورهای حوزه 
اوراسیا ال سی می توانیم گشایش کنیم 
که تاکنون نداشتیم. وی ادامه داد: اغلب 
انتقادات سیاسی است و اعداد اشتباهی 
گفته می شــود؛ دلار حوزه اوراسیا و 
آفریقا هیچ فرقی با دلار سایر کشورها 
ندارد اینکه ما افزایش درآمد از تجارت 

داشته باشیم نکته مثبتی است.
پیمان پاک با بیــان اینکه همه با 
روسیه در حال کار هستند و کاری هم 
با اوکراین نداشــتند، گفت: بهتر است 
تسویه حساب های سیاسی را در جای 
دیگر ببریم. کسی به تجار ترک و قطر 
نگفت چرا با ایران که تحریم اســت 
تعامل دارید. ما باید تمام ظرفیت های 
تجاری را فعال کنیم و به کار صادرات 

خود بپردازیم. وی افزود: بازار روسیه 
بسیار مورد توجه تجار ایرانی است و 
این پیامرســان می تواند نقش بسزایی 
در توسعه تجارت با این کشور داشته 
باشد. اگر می گوئیم تجارت با روسیه 
فقط ۳۰ درصد رشد داشت به دلیل عدم 
برقراری ارتباط پیامرسان بود. همچنین 
در حوزه لجســتیک نیز مشکل داریم 
که باید مشــکلات را حل کنیم. وی با 
اشاره به کارشکنی ها در ارتباط تجاری 
با روسیه، اظهار کرد: اگر کشتیرانی ما 
کشتی های رورو را خریده بود امروز در 
حوزه آذربایجان کمتر مشکل داشتیم و 
با ۳ کشتی می توانستیم صادرات داشته 
باشــیم و امروز نمی گفتیم چرا از بازار 
خوبی که در روســیه بــه وجود آمده 
استفاده نمی کنیم. معاون وزیر صمت 
در پاســخ به سوال مهر در مورد میزان 
تهاتر، گفت: از ابتدای دولت سیزدهم 
تاکنون بیش از ۲ میلیارد دلار عدد تهاتر 
بوله است. وی افزود: در تهاتر نفت و 
نهاده دولت حصور دارد اما در ســایر 
تهاترها بخش خصوصی فعال است 
و اگــر این تهاتر مثبت نباشــد بخش 
خصوصی تهاتر انجام نمی دهد. پیمان 
پاک ادامه داد: به دلیل ترکیب صادرات 
و واردات برآیند ســود تاجر افزایش 
می یابد و بنابرایــن تاجر انگیزه برای 
تهاتر دارند. وی در مورد اســتفاده از 
رمزارز بــرای واردات نیز اضافه کرد: 
یکی از سیاســت های دولت سیزدهم 
ایجاد زیرســاخت برای اســتفاده از 

رمزارز بود که در این بخش دو مشکل 
داشتیم؛ یکی مشکل قانونی بود که این 
مشکل را حل کردیم و مساله دوم ایجاد 
زیرساخت ای تی مشابه ساختار نیما 

بود تا رمزارز در انجا استفاده شود.
پیمان پاک گفت: در این راستا با 
مشــارکت اتاق بازرگانی این ظرفیت 
ایجاد شده و منتظر ایجاد حساب ریالی 
از سوی بانک مرکزی هستیم و پس از 
ان به صورت رسمی با رمزارز واردات 
انجام می شــود. معــاون وزیر صمت 
افزود: البنه تاکنون با استفاده از رمزارز 
تقریباً ۴۰ تا ۵۰ میلیون دلار به صورت 
پایلوت با همکاری بانک مرکزی بدون 
استفاده از زیرساخت های نرم افزاری 

واردات انجام داده ایم.
وی گفت: ساختار کار تمام است 
و حساب ریالی نیز تا دو سه هفته دیگر 
از ســوی بانک مرکزی اعلام می شود 
و تا پایان ســال رسماً فرایند رمزارز را 
پیاده می کنیــم. پیمان پاک افزود: ما به 
بحث قراردادهای هوشمند که خودش 
یک جایگزین و تکمیل ظرفیت ال سی 
است ورود کرده و در حال پیاده سازی 
آن هستیم. در سامانه رمزارز از ظرفیت 

قرارداد هوشمند استفاده می کنیم.
وی گفت: همچنین پلتفرم های 
ایرانــی را به پلتفرمهای کشــورهای 
مقصد متصل خواهیم کرد تا از لاینی 
اســتفاده کنیم که با گــذر از تحریم و 
مشــکلات، کار تجارت را به صورت 

مجازی و نرم افزاری انجام دهیم.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کرد؛

برقراری تجارت آزاد با اوراسیا در تابستان ۱۴۰۲

 ایــن بار به نظر می رســد پــس از افزایش قیمتِ کارخانه ای خودرو توســط شــورای 
رقابــت و بازگشــت بــه سیســتم قرعه کشــی و شــاید در ادامــه فــروش از طریق 
ســایت خودروســازان، مجلس نیز نســبت بــه قانونمند کــردن فروش خــودرو از 
طریــق بــورس کالا اقدام کنــد و غائله نحــوه فروش خــودرو بالاخــره خاتمه یابد.

اقتصادی

- بزرگترین  اقتصــادی  گروه 
رویداد تجاری بین ایران و افغانستان با 
عنوان دومین شوروم و نشست تجاری 
B۲B با حضور ۷۰ تاجر بزرگ و تراز 
اول افغانستان و ۷۰ شرکت صادرکننده 

ایرانی در تهران برگزار شد.
سیدحسین ســلیمی رئیس اتاق 
بازرگانی مشــترک ایران و افغانستان 
در دومیــن همایش تجــاری ایران و 
افغانستان گفت: در ابتدا ابراز همدردی 
خود را با مردم ترکیــه درباره زلزله ای 
که رخ داد، اعــلام می کنم. وی افزود: 
قرار اســت در جهت بهبود وضعیت 
اقتصادی مذاکــرات و گفت وگوهای 
بین دو کشــور ادامه پیدا کند تا به نتایج  
مثبتی برسیم. از حضور همه همکاران 
و دوستان افغانستانی که در این جلسه 
حاضر هســتند، کمال تشــکر داریم. 
سلیمی تصریح کرد: امیدواریم مبادلات 

اقتصادی که در گذشته رو به کاهش بوده 
را با گفت وگوهای سازنده و تفاهمات 
اقتصادی به ســطح بالا برســانیم.وی 
افــزود: البتــه اخیرا ســرمایه گذاری 
افعانســتانی ها در ایران افزایش یافته  و 
امیدواریم این سرمایه گذاری ها بیشتر 
هم شــود. امیدواریم ارتقا هرچه بیشتر 
این سرمایه گذاری به روابط اقتصادی 
بین دو کشــور کمک کنــد و با برپایی 
جلساتی که در دو روز برگزار می شود 
سطح تعاملات اقتصادی بین دو کشور 
بالا برود. عبدالقیوم  سلیمانی سرپرست 
سفارت افغانستان در تهران هم در این 
نشست گفت: تشــکر می کنم که این 
جلسه برگزار شده است و تشکر ویژه 
از دو لت ایران دارم و امیدوارم با برپایی 
این جلسه نقش تجارت بین دو کشور 
بیشتر شــود. وی افزود: تصمیم گیری 
در حوزه تجــارت خصوصی مربوط 

به دولت افغانســتان اســت اما یکی از 
اشکالات ما در افغانستان این است که 
امروز با کاهش نیازمندی های غیرنقدی 
مــردم مواجه هســتیم و امیدواریم با 
اشــتراکات فرهنگی و زبانی که بین دو  
کشــور ایران و افغانستان وجود دارد و 
با افزایش سرمایه گذاری بین دو کشور، 
این نیازها حل شود. سرپرست سفارت 
افغانســتان در تهران تصریح کرد: یکی 
از نکات ما این اســت کــه به هر حال 
بین دو کشــور صادرات وجود دارد اما 
حالا توقع مردم افغانستان این است که 
صادرات به ایران بیشــتر شود. مسئله 
دوم ســرمایه گذاری در داخل کشــور 
افغانستان است در بسیاری از پروژه های 
افغانستان دولت به تجار ایرانی نیاز دارد 
تــا این پروژه ها اجرا شــود امیدواریم 
دولت ایران با کمک های سازنده خود 
بتواند شرایط همکاری و سرمایه گذاری 

تاجران ایرانی در افغانستان را فراهم کند، 
هرچند دولت افغانستان شرایط ویژه ای 
برای همکاری سرمایه گذاران خارجی 
به ویژه ایرانیــان هم دارد. وی تصریح 
کرد: تاجران در افغانســتان با سرمایه 
شخصی خودشــان کار و شهرک های 
صنعتــی خاصی ایجــاد کردند و حالا 
برای ادامه، فعالیت  شهرک های صنعتی 
نیازمند حضور سرمایه گذاران خارجی 
است. یکی از شاخص های ایران برای 
افغانســتان ثبات در این کشور است و 
یکی از شــاخص های ثبات امنیت در 
افغانســتان ایجاد کار و شــهرک های 
صنعتی و همکاری تجاری با افغانستان 
از سوی ایران است. امیداریم در نهایت 
رابطه دو کشــور ســازنده و تعاملات 
بیشتر شکل بگیرد. علی چاغروند معاون 
کمیســیون ها، مجامع و شوراهای اتاق 
بازرگانی صنایع و معادن و کشاورزی 
ایران هم در این نشست گفت: با توجه 
به اشــتراکات فرهنگی میان دو کشور 
صلح اقتصادی بین دو کشــور وجود 
دارد که این موضــوع باعث بالا رفتن 
سطح تعاملات شده است اما این روند 
طی مدت اخیر روند کاهشــی به خود 
گرفته و باید از این رویه جلوگیری کرد 
تا این روند کاهشــی شکل افزایشی به 
خود بگیــرد. بنابراین باید یک حالت 
دیپلماسی اقتصادی بین دو کشور ایجاد 
شود تا با همکاری اقتصادی، این روابط 
بیشــتر شــود. هرچند سیاست دولت 

داشتن روابط پایدار با همسایگان است 
اما باید ســازماندهی مناسبی صورت 
بگیرد. وی افزود: بحث دیگر این است 
که افغانستان سرمایه گذاری زیادی در 
ایران داشته و باید این روابط را هدفمند 
کرد به عنوان مثال باید به بندرچابهار که 
ویژگی اقتصادی آن بسیار زیاد است و 
از طریق حمل و نقل صادرات و واردات 
در ۱۲ ساعت شکل می گیرد، توجه ویژه 
شــود و با مطالعه بیشتر روی این مسیر 
نقل و انتقال بین دو کشور را بیشتر کنیم.
چاغرونــد افزود: مســئله آخر 
اقدامات تسهیل گرایانه در تجارت است 
ما شــش بازارچه مرزی داریم که راکد 
مانده اند یکی از مســیرهای ما باید این  
باشــد که این مشکلات را مرتفع کنیم، 
امیدواریم در این مجموعه جلســات، 
مجموعه مشــکلات را در میدان حل و 
موانع را برطرف کنیم و با حمایت های 
دولت های مشــترک با حل مســائل، 

روابط اقتصادی را توسعه دهیم.
تــاش ما ایــن اســت که 
مناقشــات سیاسی بندر چابهار 

کاهش پیدا کند
سید صادق قنادزاده مدیرکل شبه 
قاره هند ســازمان توســعه و تجارت 
ایران در این نشست گفت: شرکت های 
خوش نامــی در این رویــداد حضور 
دارند که قابل تقدیر و تشــکر اســت. 
باید چنــد موضوع را عنوان کنیم یکی 
از موضوعات ارتباط مهم و ســازنده و 

ارتباط فرهنگی ویژه ایران با افغانستان 
اســت. موضوع تجاری از این مســیر 
مستثنی نیست و باید روابط تجاری دو 

طرفه بین دو کشور هموار باشد.
وی افــزود: وجود بازارچه ها بین 
دو کشور  به مسائل معیشتی مردم هر دو 
کشور کمک خواهد کرد و  همچنین از 
طرف ایران موضوع امنیتی برای ایجاد 
این روابط وجود ندارد و آزاد هســتند 
و موانع خاصی برای رابطه دو کشــور 
وجــو د ندارد. مدیرکل شــبه قاره هند 
سازمان توسعه و تجارت ایران تصریح 
کرد: یکی از موانع و مشکلات توسعه 
روابط بین دو کشــور، نبود توســعه 
مجوزهای ارتباطی بیــن تجار هر دو 
کشور اســت، اگر موانع  برداشته شود 
مسیر صدور  مجوز تسهیل خواهد شد 
و اگر مشــکل دیگری وجود دارد تا از 
سوی ایران پیگیری شود در این جلسه 

گفته شود تا این مشکلات حل شود.
وی تصریح کــرد: تلاش ما این 
است که مناقشات سیاسی بندر چابهار 
کاهش پیدا کرده و تجارت افغانستان و 
پاکستان با ایران در این بندر بیشتر باشد.
اگر هر وقت پشــت تریبون 
می آییم بگوییــم همه چیز گل و 
بلبل اســت، مشــکات برطرف 

نخواهد شد
میراجــان ســلیمان خیل رئیس 
مشترک اتاق بازرگانی ایران و افغانستان 
در هرات گفت: خوشحالم این جلسه 

با چند ســال تاخیر ایجاد و برپا شده تا 
چالش ها بین سرمایه گذاران و تجار حل 
شود یقینا با برپایی این جلسات مسائل و 
مشکلات سرمایه گذاری و چالش های 

موجود برطرف خواهد شد.
وی افزود: بدون شک دولت ایران 
و دولت امارت اســلامی باور دارند که 
بین سرمایه گذاران دو کشور مشکلات 
فراتر از قانون وجود ندارد. مو انع ریزی 
وجود دارد که این مشکلات ایجاد شده 
و اعتقاد داریم کشــورهای دوســت و 
همسایه ما باید بتوانند در کشور ما یعنی 
افغانستان سرمایه گذاری داشته باشد. 
رئیس مشــترک اتاق بازرگانی ایران و 
افغانســتان در هرات تصریح کرد: باید 
برای حل این مشــکلات، مســائل در 
کمیته های تخصصی کالبد شکافی شده 
و این موانع ریز برداشته شود و اگر این 
اتفاق رخ دهد صــادرات و واردات به 
آسانی شکل خواهد گرفت.وی افزود: 
اگر هر وقت پشــت تریبــون می آییم 
بگوییم همــه چیز خوب و گل و بلبل 
است، مشکلات برطرف نخواهد شد. 
قبلا ۴۸ مشــکل بین دو کشور وجود 
داشــت که حالا ۲۱ مورد آن حل شده 
و امیدواریــم در کوتاه ترین زمان باقی 
مشــکلات حل شــود. احمد سعید 
ســادات رایزن بازرگانی افغانستان در 
ایران هم گفت: چنــد موضوع وجود 
دارد یکی از آن موضوعات این است که 
یک واقعیت وجود دارد اینکه افغانستان 

۹۰ درصــد کالای مصرفــی خود را از 
طریق واردات دریافت می کند که اکثر 
آن از ایران دریافت می شود و  این مساله 
از دیرباز وجود داشت. اما در سال های 
گذشته ۸۵ درصد کالاهای مصرفی که 
در کشور وارد می شود، در همین کشور 
خودمان تولید می شود و توانستیم بازار 
خوبی ایجاد کرده و  صادراتی داشــته 
باشیم. ما می توانیم فصل های مشترکی 
با شرکت های ایرانی در سرمایه گذاری 
داشته باشیم. به طور مثال ایران تولیدات 
ماشــین صنعتی و تکنولــوژی خوبی 
دارد و می شــود به صورت مشــترک 
درباره موارد درخواســتی هر دو طرف 
تعاملاتی صــورت بگیرد تــا فرآیند 
محصولات تولیدی بین دو بیشتر شود. 
وی افزود: دومین موضوع در نشستی که 
در حال برگزاری است مربوط به بحث 
قراردادهاســت و باید در این جلسات 
تفاهمات و توافقاتــی صورت بگیرد 
تا قراردادهای مثبتی تنظیم شــود. ما در 
موضوعاتی می بینیم که تفاهمی میان دو  
شرکت ایران و افغانستان ایجاد شده اما 
مشــکلاتی ایجاد شده و برای پیگیری 
آن درخواســت قرارداد می کردیم اما 
می بینیم قراردادی وجود ندارد. بنابرین 
خواهش می کنم اگر به توافق می رسید، 
حتمــا قرارداد را تنظیم کنید و مهر اتاق 
بازرگانی دو کشور را داشته باشد تا اگر 
مشکلاتی وجود داشت و قابل پیگیری 

بود، بتوانیم این موارد را برطرف کنیم.

سلیمان خلیل ؛ رئیس مشترک اتاق بازرگانی ایران و افغانستان:

اگر پشت تریبون بگوییم همه چیز گل و بلبل است، مشکلات برطرف نمی شود

سه شنبه 18 بهمن 1401 ، 16 رجب 1444 ،7 فوریه 2023، شماره 4150


